

النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

07 تشرين الثاني (نوفمبر) 2022 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



التضخُر في تونس يواصل الارتفاع ويسجُل 9.2 في الهئة

كشف المعهد الوطني للإحصاء في تونس، عن ارتفاع نسبة التضخم إلى 9.2 في المئة في شهر أكتوبر (تشرين الأول) الماضي لتواصل بذلك منحاها التصاعدي منذ سبتمبر (أيلول) 2021. وكانت نسبة التضخم بحدود 9.1 في المئة في الشهر السابق و8.6 في المئة في أغسطس (آب). وباحتساب الانزلاق السنوي ارتفعت أسعار المواد الغذائية بنسبة 9,12 في المئة.

وأرجع معهد الإحصاء هذا الارتفاع الى ارتفاع أسعار البيض بنسبة 3,33 في المئة وأسعار الزيوت في المئة وأسعار الزيوت الغذائية بنسبة 20.8 في المئة وأسعار الخضر الطازجة بنسبة 18.5 في المئة وأسعار لمئة وأسعار الدواجن بنسبة 15.1

في المئة. وكان البنك المركزي التونسي أعلن عن توقيع اتفاق مع صندوق النقد العربي الحصول على قرض بقيمة 74 مليون دو لار لدعم إصلاحات المالية العامة، في الوقت الذي تعاني فيه من أسوأ أزمة مالية في تاريخها. ويأتي الاتفاق على مستوى الخبراء ويأتي الاتفاق على مستوى الخبراء مع صندوق النقد الدولي الحصول على قرض قيمته 1.9 مليار دو لار. وتدرس تونس مقترحا لفرض ضريبة على الثروة عام 2023، في إطار خطة حكومية التحقيق العدالة الضريبية. ووفق وزيرة المالية سهام البوغديري، فإن الضريبة المقترحة على الثروة ستؤثر على العقارات ورأس المال لكنها لن تشمل الأرباح.

Inflation in Tunisia Continues to Increase, Recording 9.2 percent

The National Institute of Statistics in Tunisia revealed that the inflation rate rose to 9.2 percent in the month of October, continuing its upward trend since September 2021. The inflation rate was 9.1 percent in the previous month and 8.6 percent in August. Calculating the annual slip, food prices increased by 9.12 percent.

The Institute of Statistics attributed this rise to a rise in egg prices by 3.33 percent, mutton prices by 21.1 percent, food oils by 20.8 percent, fresh vegetable prices by 18.5 percent, beef prices by 15.1 percent, and poultry prices by 15 percent. The Tunisian Central Bank had announced the signing of an agreement

with the Arab Monetary Fund to obtain a loan of \$74 million to support public financial reforms, at a time when it was suffering from the worst financial crisis in its history. The agreement comes weeks after Tunisia reached an expert-level agreement with the International Monetary Fund for a \$1.9 billion loan. Tunisia is studying a proposal to impose a wealth tax in 2023, as part of a government plan to achieve tax justice. According to Finance Minister Siham Al-Boughdiri, the proposed tax on wealth will affect real estate and capital, but it will not include profits.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

وكالة "ووديز" ترفع تصنيف قطر الائتواني ون وستقرّة إلى إيجابية

استمرار التحسن في الأمد المتوسط في وضعية ديون قطر، كما حدث في -2021 2022 بفضل ارتفاع أسعار الطاقة، حتى لو تراجعت أسعار النفط والغاز الطبيعي خلال السنوات القليلة المقبلة

واستفادت قطر من تضاعف أسعار النفط العام الحالي، حيث بدأ العام وكان سعر البرميل من خام برنت يدور حول 50

دولاراً، قبل أن يسجل نحو 98 دولاراً للبرميل. وفي بعض الفترات، تجاوز سعر الخام 120 دولاراً للبرميل.

المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرّف)



رفعت وكالة التصنيف الائتماني "ستاندرد آند بورز"، التصنيف الائتماني لدولة قطر إلى "AA"، بسبب تراجع أعباء الديون، مع منحها نظرة مستقبلية مستقرة. وأرجعت الوكالة قرارها إلى ارتفاع أسعار النفط والغاز، وما يسببه ذلك من ارتفاع في الإيرادات، وتراجع الحاجة للاقتراض. كُذُلُكُ رفعتُ وكالَّة "موديز" تصنيفُ قطر الائتماني من مستقرة إلى إيجابية، مرجعةً

ذلك إلى ارتفاع أسعار الطاقة الذي من المتوقع أن يحقق فائضاً كبيراً في الميزانية، مما يساعد البلاد على إدارة الديون في الأمد المتوسط.

ووفقاً لوكالة "موديز" فإنّ تغيير النظرة إلى إيجابية يعكس إمكانية

■ "Moody's" Upgrades Qatar's Credit Rating from Stable to Positive

The credit rating agency, "Standard & Poor's", raised the credit rating of the State of Qatar to "AA", due to the decline in debt burdens, with a stable outlook. The agency attributed its decision to the rise in oil and gas prices, the increase in revenues, and the decrease in the need to borrow.

Moody's also raised Qatar's credit rating from stable to positive, due to the rise in energy prices, which is expected to achieve a large budget surplus, which would help the country manage debt in the medium term.

According to "Moody's", changing the outlook to positive

reflects the possibility of continued improvement in the medium term in Qatar's debt situation, as happened in 2021-2022 thanks to the rise in energy prices, even if oil and natural gas prices decline during the next few years. Qatar has benefited from the doubling of oil prices this year, as the year began with the price of a barrel of Brent crude revolving around \$50, before recording about \$98 a barrel. In some periods, the price of crude exceeded 120 dollars a barrel.

Source (Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited)

صندوق النقد: الظروف الدولية لا تسوح بتعويم سعر صرف الدرهم الهغربى

كشف صندوق النقد الدولي، عن أنّ الظروف الدولية الحالية لا تساعد على تسريع تعويم سعر صرف الدرهم المغربي. وأوضح رئيسِ وفد الصندوق روبيرتو

كارداريلي، بشأن خط الوقاية والسيولة ومسلسل تحرير سعر صرف الدرهم، أنّ "الانتقال إلى مرحلة أعلى في مسلسل تعويم سعر صرف الدرهم المغربي، يقتضي الانتظار إلى حين زوال حالة عدم اليقين السائدة على الصعيد الدولي".

ولفت إلى أنّ "المغرب شهد العديد من الصدمات

الخارجية التي كبحت الانتعاشة السريعة بعد جائحة كورونا"، مشيرا إلى أنّ "الجفاف أثر بشكل سلبي على الإنتاج الزراعي، بينما غذت الصدمات المرتبطة بالحرب الروسية في أوكرانيا التضخم وقلصت القدرة الشرائية".



وأشار إلى أنّ "انتعاش السياحة وتحويلات مغاربة العالم (النقدية) والصادرات ساهم في التخفيف من تلك الصدمات السلبية". وبدأ المغرب تعويم عملته المحلية في يناير/

كانون الثاني 2018، حين سمح لسعر صرف الدرهم بالتحرك بهامش 2.5 في المئة صعودا أو هبوطا أمام سلة من عملتي البورو (بوزن 60 بالمئة) والدولار الأمريكي (بوزن 40 بالمئة)، كمر حلة أولى للتعويم الكامل على مدى 10 سنوات. وفي 9 مارس/ آذار 2020، شرع

المغرب في تطبيق المرحلة الثانية من تحرير سعر صرف الدرهم، بتوسيع هامش التحرك إلى 5 في المئة صعودا أو هبوطا.

المصدر (وكالة الأناضول، بتصرّف)

IMF: International Conditions Do Not Allow Floating the Moroccan Dirham Exchange Rate

The International Monetary Fund revealed that the current international conditions are not conducive to accelerating the floating of the Moroccan dirham exchange rate.

The head of the IMF delegation, Roberto Cardarelli, explained, regarding the prevention and liquidity line and the series of liberalizing the exchange rate of the dirham, that "the transition to a higher stage in the series of floating the Moroccan dirham exchange rate requires waiting until the state of uncertainty prevailing at the international level is removed."

He pointed out that "Morocco witnessed many external shocks that curbed the rapid recovery after the Corona pandemic," noting that "the drought negatively affected agricultural production, while the shocks related to the Russian war in

Ukraine fueled inflation and reduced purchasing power." He pointed out that "the revival of tourism, remittances of Moroccans around the world (cash), and exports contributed to alleviating these negative shocks."

Morocco began floating its local currency in January 2018, when it allowed the exchange rate of the dirham to move by a margin of 2.5 percent, up or down, against a basket of the euro (with a weight of 60 percent) and the US dollar (with a weight of 40 percent), as a first stage for the full float over a period of 10 Years. On March 9, 2020, Morocco began implementing the second phase of liberalizing the dirham exchange rate, expanding the margin of movement to 5 percent, up or down.

Source (Anadolu Agency, Edited)